
سال چهارم2    سیاسـت  
شماره 1161 a r m a n m e l i . i r

یکشنبه 
1400 .08 .30

15 ربیع الثانی21/1443 نوامبر 2021

حمایت از بازرسان در 
برابر صاحبان زر و زور 

   قدم های خوب 
در حفظ حقوق بیت المال 

رئیس سازمان بازرسی کل کشور با 
تأکید بر حفظ شأن و جایگاه سازمان 
بازرسی، گفت: خبرگان قانون اساسی 
جایگاه بلندی برای سازمان بازرسی کل 
کشور ترسیم کرده و یک اصل از اصول 
قانون اساسی به سازمان اختصاص داده 
شده است و این به خاطر آن است که 
بتواند به وظیفه خود به خوبی عمل 
کرده و تحت تأثیر جریانات سیاسی 
و تغییر دولت ها قرار نگیرد. ذبیــح ا... 
خدائیان در خصـــوص حمایت از 
بازرسان سازمان گفت: در حمــــایت 
از بازرسان و همکاران سازمان در 
برابر صاحبان زر و زور قاطع هستیم 
و اجازه نمی دهیم که امنیت بازرسان 
ما در بازرسی و نظارت از سوی صاحبان 
قدرت تهــــدید شود. رئیس سازمان 
بازرسی کل کشـــور همچنین تصریح 
کرد: ما تابع محـــض ولایت هستیم و 
باید پشت سر مقام مـــعظم رهبری و 
در چارچوب منویات معظم له  حرکت 
کنیم. چراغ راه ما تأکیدات رهبری 
است و اگر این مشی را انتخاب کنیم 
از مسیر منـــحرف نمی شویم اما اگر 
غیرازاین اقدام شود قطعاً در ادامه راه 
دچار مشکل خواهیم شد. باید مسائل 
مهم هر حوزه شناسایی و در دستور کار 

قرار گیرد.

رئیس کل دادگستری استان تهران با 
تاکید بر لزوم صیانت از بیت المال گفت: 
دستگاه ها با امکانات و تجهیزاتی که در 
اختیار دارند، باید تلاش خود را به کارگیرند 
تا از اراضی ملی و منابع طبیعی و بیت المال 
به احسن وجه پاسداری و حفاظت کنند. 
محمدجواد حشمتی مهذب در سی و دومین 
نشست کارگروه حقوقی شورای حفظ 
حقوق بیت المال گفت: قدم های خیلی 
خوبی در خصوص حفظ حقوق بیت المال 
برداشته شده است و اقدامات صورت گرفته 
قابل دفاع و ارائه برای پیگیری های بعدی 
است. رئیس کل دادگستری استان تهران با 
تاکید بر لزوم در اولویت قرار گرفتن عرصه ها 
برای اعاده به وضعیت سابق گفت: بیت المال 
اهمیت فوق العاده ای دارد و وظیفه حفظ 
بیت المال، انفال، اراضی ملی و منابع طبیعی 
به کارگروه و شورای حفظ حقوق بیت المال 
سپرده شده  است و دستگاه ها با امکانات و 
تجهیزاتی که در اختیار دارند، باید تلاش 
خود را به کار گیرند تا از اراضی ملی و منابع 
طبیعی و بیت المال به احسن وجه پاسداری 
و حفاظت کنند و مجموعه دادگستری 
نیز با تمام توان در این امر خطیر کمک 

خواهد کرد.

مخالف فیلم در حوزه سیاسی 
نیستیم

رئیـــــس سازمان سینمـــایی گفت: 
ما مخالف فیلم در حــوزه های سیاسی یا 
ژانرهــای دیگر نیستیم اما دیگر در میان 
آثار تولیدی، فیلم مبتذل نخواهیم داشت. 
اگر چه سازمان سینمایی الان با انبوهی 
از تولیدات دپو شده مواجه است که باید 
مشکلات و اشکالات آن ها مدیریت شود 
اما در دولت جدید هیچ مجوزی برای 
ساخت فیلم های سخیف و مبتذل صادر 
نمی کنیم. محمد خـزاعی با بیان اینکه 
در زمینه صدور مجوز ساخت و اکران با 
هنرمندان شفاف خواهیم بود، ادامه داد: اگر 
طرحی دارای ایراد است در صورت اصلاح 
کامل، مجوز ساخت خواهد گرفت و با این 
روش دیگر کارگردان و سازندگان فیلم بعد 
از ساخت اثر گرفتار موانع و آسیب نمی 
شود. خزاعی با بیان اینکه وظیفه ماست 
که هم از هنرمندان و شرایط سینما و هم از 
گفتمان انقلاب صیانت کنیم. مسیر پیش 
روی سینما بسیار امیدوار کننده است و با 
توجه به برنامه ریزی ها، تعاملات و افق های 
پیش بینی شده در چهار سال آینده در 
حوزه تولید، حمایت از سینماگران و توسعه 
زیر ساخت های سینما اتفاق های خوبی 

خواهد افتاد.

سـرمقــاله

هر طور که به مسأله بحران آب اصفهان بنگریم واقعیت آن 
است که نمی توان مسأله آب اصفهان و خشک شدن آب زاینده 
رود را جدا از مسأله کلان بحران آب در ایران دانست. کم نبودند 
کسانی که هشدار می دادند و می گفتند وضعیت آب کشور در 
سال های آینده بحران زا خواهد بود. خود من در حدود شش 
سال پیش مقاله نوشتم و اشاره کردم به اینکه بحران آب در 
آینده کشور بسیار جدی خواهد بود. مشکل فقط در استفاده 
نادرست از آب نیست؛ بارها و بارها گفته شده با اینکه بیش از 
80 درصد مصرف آب کشور صرف کشاورزی می شود معذالک 
بخش عمده ای از این مصرف در حقیقت »هدر رفت« است. 
هدر رفت بخش قابل توجهی از آب مورد مصرف کشاورزی قرار 
می گیرد تضییع شده و استفاده بهینه از آن صورت نمی گیرد که 
این سرمایه گذاری سنگین می طلبد برای جلوگیری از هدر رفت 
آب؛ امری که نمی توان صرفا از کشاورزان که درآمد چندانی برای 
سرمایه گذاری ندارند، انتظار داشت که بیایند و این سرمایه 
گذاری را بنمایند. عقلا و منطقا این وظیفه نظام جمهوری 
اسلامی است که این سرمایه گذاری را انجام دهد یا به صورت وام 
کم بهره به کشاورزان یا به اشکال دیگر کمک کند که کشاورزان 
از سیستم های آبیاری استفاده کنند که این قدر آب کشاورزی 
به هدر نرود. مسأله دیگر کشت محصولاتی است که مصرف آب 
آنها خیلی زیاد است به عنوان مثال هندوانه یا برخی از محصولات 
دیگر این هم باز وظیفه جهاد کشاورزی می باشد که در حقیقت 
تلاش کند که کشاورزی در ایران به سمت و سوی محصولاتی 
برود که آب کمتری مصرف بکند که چنین تلاشی هم صورت 
نمی گیرد مثلا در اصفهان به رغم اینکه با مشکل کم آبی مواجه 
هستیم ولی برنج کاشته می شود که برنج یکی از پرمصرف ترین 
محصولات آبی است. به عبارت دیگر توجه به مصرف آب یک امر 
آینده نگر می باشد اگر امروز برنامه های مناسب برای مصرف آب 
در کشور توسط کارشناسان در دستور کار قرار بگیرد ما حاصل 
را شاید پنج یا ده سال دیگر ببینیم اما متاسفانه نظام جمهوری 
اسلامی ایران بارها نشان داده است که حال برایش اهمیت دارد، 

پنج یا ده سال آینده اساسا خیلی مطرح نمی باشد.

بحران آب اصفهان

رئیس جمهور: 
ممنوعیت تردد شبانه لغو شود

آرمان ملی: رئیس جمهور با قدردانی از همراهی 
و همکاری مردم با متولیان مقابله با کرونا اظهار 
داشت: اقدامات بزرگ و ارزشمندی در راستای 
واکسیناسیون عمومی و صیانت از جان و سلامت 
مردم، انجام شده، اما همچنان رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی ضروری است و باید از هرگونه عادی انگاری 
و سستی در رعایت شیوه نامه های بهداشتی پرهیز 
کرد. آیت  ا...سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه 
ستاد ملی مقابله با کرونا با گرامیداشت هفته بسیج 
و تجلیل از روحیه بسیجی دست اندکاران مقابله با 
بیماری کرونا، اظهار داشت: کادر بهداشت و درمان 
و همه دست اندرکاران با روحیه جهادی و بسیجی 
در خط مقدم مقابله با بیماری کرونا مشغول ایثار و 
فداکاری هستند و با حفظ و تقویت این روحیه می 
توان بر مشکلات غلبه کرد. رئیس جمهور افزود: 
دغدغه و اولویت اصلی دولت، صیانت از جان مردم 
است و این مسیر را تا رسیدن به شرایط مطلوب با 
قوت ادامه خواهیم داد. رئیسی جدیت در کنترل رفت 
و آمد از طریق مرزهای کشور را حائز اهمیت دانست و 
اظهار داشت: وزارت کشور و وزارت بهداشت و درمان 
وظیفه دارند با  حساسیت و جدیت، تردد افراد از مرزها 
را کنترل کنند. رئیس جمهور با تأکید بر تداوم اعمال 
کنترل های هوشمند و تاثیر آن در کنترل بیماری 
کرونا،  گفت: به هر میزان که ابعاد و حجم کنترل های 
هوشمند افزایش می یابد، می توان محدودیت های 
غیرهوشمند را کاهش داد. رئیسی تأکید کرد: با توجه 
به واکسیناسیون عمومی، ممنوعیت تردد شبانه در 

شهرها لغو شود.

حمله به سفارت ایران در هامبورگ
رسانه ها در آلمان از حمله افراد ناشناس به 
ساختمان سرکنسولگری ایران در شهر هامبورگ 
خبر دادند. ظاهرا افرادی با پرتاب »کوکتل مولوتوف« 
به ورودی ساختمان کنسولگری ایران خسارت وارد 
کرده اند. پلیس درباره احتمال انگیزه های این حمله 
تحقیق را آغاز کرد. به نوشته روزنامه »بیلد« آلمان، 
سرنشین یک خودروی عبوری شامگاه جمعه ۱۹ 
نوامبر متوجه دودی شده که از درب ورودی ساختمان 
کنسولگری به هوا برخاسته و علاوه بر آن دو مرد را 
مشاهده کرده که با سرعت از آن مکان دور می شدند. 

دستور جدید رئیس قوه قضائیه 
رئیس قوه قضائیه طی دستوری به دادستان 
کل کشور تاکید کرد که نسبت به تعیین تکلیف 
وسائل نقلیه توقیف و یا ضبط شده در خصوص 
پرونده های مواد مخدر، تسریع صورت گیرد. 
متن این دستور به شرح زیر است: حجت الاسلام 
والمسلمین جناب آقای منتظری دادستان محترم 
کل کشور با سلام و تحیت از قرار اطلاع، وسائل 
نقلیه ای که در خصوص پرونده های مواد مخدر 
توقیف یا ضبط شده است، به مدت نسبتا طولانی 
تعیین تکلیف نشده و در محل های مناسبی 
نگهداری نمی شوند؛ لذا از طریق دادستان های 
محترم و هر طریق دیگری که مناسب می بینید از 
محل نگهداری خودروها بازدید به عمل آمده و در 
تعیین تکلیف نهایی تسریع شود و گزارش اقدامات 
صورت گرفته، ارائه که اگر اقدامی از ناحیه اینجانب 

لازم است انجام شود. 

متعهد به مقابله با ایران هستیم
وزیر دفاع آمریکا گفت که کشورش حتی در 
زمانی که برای احیای توافق هسته ای با ایران تلاش 
می کند، متعهد به مقابله با این کشور است. »لوید 
آستین« که به بحرین رفته است، دیروز )شنبه( طی 
سخنانی با اشاره به این موضوع گفت: تعهد آمریکا 
به امنیت در خاورمیانه قوی و مطمئن است. آستین 
با تاکید بر اینکه ما از روابط بین کشورهای عربی و 
اسرائیل استقبال می کنیم، افزود: برای حمایت از 
شرکای منطقه ای خود در روند بازدارندگی در برابر 
تهدیداتی که با آن روبه رو هستند، تلاش خواهیم 
کرد. وی ادامه داد: به یک نتیجه دیپلماتیک برای 
مسأله هسته ای پایبند هستیم اما اگر ایران حاضر 
به تعامل جدی نباشد، همه گزینه های لازم برای 
حفظ امنیت آمریکا را در نظر خواهیم گرفت. وزیر 
دفاع آمریکا خاطرنشان کرد: به عملیات چندجانبه 
و یکپارچه بیشتری با متحدان در منطقه نیاز است.

تمدید تحریم های شرکت »ماهان ایر« 
وزارت تجارت آمریکا تحریم ها علیه شرکت 
هواپیمایی »ماهان ایر« ایران و تعداد دیگری از 
شرکت ها در کشورهای مختلف را که پیشتر با این 
شرکت هواپیمایی ایران همکاری داشته اند تمدید 
کرد. در اسناد رسمی که روز جمعه توسط دفتر 
امنیت و صنعت،  وابسته به وزارت تجارت آمریکا 
منتشر شده، تحریم های اعمال شده علیه ماهان ایر و 
۱۲ شرکت برای شش ماه دیگر تمدید شده است. این 
تحریم ها شامل ممنوعیت فروش هرگونه تجهیزات 
آمریکایی مربوط به صنعت هوایی یا قطعات یدکی 
به این شرکت ها می شود. از جمله شرکت هایی که 
تحریم ها علیه آنها تمدید شده، شرکت هایی در 
انگلیس، اردن، عراق، امارات، سوریه، ترکیه و فرانسه 
بوده است. اداره صنعت و امنیت وزارت بازرگانی 
آمریکا قوانینی برای کنترل صادرات و بازصادرات 
اقلام، فناوری ها و نرم افزارهای دارای فناوری های 
دوگانه وضع کرده است. واشنگتن به بهانه نقض این 
قوانین برخی شرکت ها را تحریم یا جریمه می کند. 
نخستین بار، »داریل جکسون«، دستیار وقت وزیر 
بازرگانی آمریکا در ۱۷ مارس ۲008 فرمانی را برای 
لغو امتیازات صادراتی شرکت هواپیمایی ماهان صادر 
 کرد. این فرمان از آن زمان به بعد برای دوره های

۱80 روزه تمدید شده است.

خبـــر

مشکلات  ثابــت:  سهیـــل  ملی-  آرمان 
معیشتی از یکسو و بحث کمبود منابع طبیعی از سوی 
دیگر موحب شده تا مردم نارضایتی های خود را به انحای 
مختلف ابراز کنند. این در حالی است که هنوز چند ماهی 
از روی کارآمدن دولت آیت ا... رئیسی نگذشته و مردم 
وعده های رئیس جمهور را از یاد نبرده اند اما نگاهی به 
شرایط زندگی مردم و وضع جامعه نشان می دهد که مردم 
رضایت چندانی از حال موجود خود ندارند و منتظر تغییر 
در جهت بهبود وضعیت خود هستند. تغییر به نفع مردم 
وعده ای بود که رئیس جمهور بارها از آن صحبت کرد اما 
به نظر می رسد که مشخص نیست که چه زمان این تغییر 

به نفع مردم رخ خواهد داد. 
  وعده های بدون برنامه 

بیش از 3 ماه می شود که دولت سیزدهم روی کارآمده 
و سید ابراهیم رئیسی و مردانش در کابینه مشغول به 
کار هستند اما آنچه که باعث شده امروز نوع نگاه جامعه 
به دولت و عملکردهایش تغییر کند را می توان در عدم 
تحقق برخی وعده های دولتمردان جست وجو کرد. جایی 
که امروز حتی برخی از وزرا وعده های رئیس جمهور را به 
نحوی از انحاء تغییر داده و  به نحو دیگری مطرح می کنند. 
نمونه بارز این مساله را نیز می توان در ماجرای ساخت 
یک میلیون مسکن در سال از سوی دولت و وزارت راه و 
شهر سازی دیدی که ابتدا رئیس جمهور با قاطعیت تمام 
از ساخت 4 میلیون مسکن در طول 4 سال و سالانه ۱ 
میلیون مسکن خبر داد اما پس از دوماه رستم قاسمی 
وزیر راه وعده را به سمت و سوی دیگری چرخانید. با 
این حال این صرفا تنها وعده ای نبوده که از سوی رئیس 
جمهور به مردم داده شده بلکه وعده های دیگری هم 
بوده که در حوزه مطالبات جامعه به مردم داده شده اما 
مردم روز به روز از تحقق آن وعده ها نا امید شده اند. یکی 
از آن وعده ها تغییر وضع موجود به نفع مردم بوده است 
که رئیس جمهور در شعارهای انتخاباتی خود نیز بر آن 
تکیه کرده بود. امری که در ظاهر و سخن بسیار مطلوب 
و زیبا اما در عمل بسیار سخت و مشکل می نمایاند. حال 
اینکه چرا انجام این وعده مطلوب برای مردم بسیار 
مشکل شده از این جهت است که هنوز دولت نتوانسته 
تصمیم های لازم را در حوزه های مورد دغدغه مردم 

برای حل یا مشکلات اتخاذ کند. قدر مسلم امروز بحث 
معیشت بزرگترین مساله کلیت جامعه است و در این 
راستا همه منتظرند ببینند که دولت چه رویکردی اتخاذ 
خواهد کرد و چه برنامه های مدونی برای حل معضلات 
اقتصادی مردم در جهت جلوگیری از کوچک تر شدن 
سفره آنها ارائه می دهد. این در حالی است که نه به ادعای 
منتقدین بلکه به اذعان حامیان و همراهان دولت هنوز در 
حوزه اقتصاد، چگونگی کنترل قیمت کالاهای مصرفی 
مردم، بازار ارز، خودرو و هر آنچه که در بالا و پایین رفتن 
قیمت ها موثر است رویکرد مشخص و منسجمی ندارد. 
این نوع رویکرد حتی صدای مجلس انقلابی هماهنگ 
با دولت را هم در آورده  و نمایندگان نسبت به عملکرد 
دولت و دولتمردان انتقادات جدی دارند. مشخص نیست 
که دولت در حوزه اقتصاد قرار است با چه پلن یا روشی 
حرکت کند و آن همه برنامه های اقتصادی شیک  و تر و 
تمیز برای حل مشکلات اقتصادی کشور و شکوفایی و 
رونق اقتصادی کجا رفته است. به نظر می رسد که هرچه با 
همین روال پیش برویم و دولت نیز همچون 3 ماه گذشته 
مسائل کشور را به طور روزمره پیش ببرد و دورنمایی در 
حوزه های مختلف نداشته باشد این نوع رویکرد صرفا به 
کاهش بیشتر اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی خواهد 
انجامید و ثمره دیگری از خود بر جای نخواهد گذاشت. 

 تحقق وعده ها در ابهام 
عملکرد دولت در بخش های مختلف و عدم تغییر 
وضعیت و شرایط زندگی مردم پس از 3 ماه از روی 
کارآمدن دولت همه را به سمت و سوی وعده های مطرح 
شده از سوی رئیس جمهور هدایت کرده است. وعده هایی 
که قرار بود بر پایه آن وعده ها شرایط اقتصادی، معیشتی و 
اجتماعی مردم بهبود یافته و سامان یابد و مردم از حقوق 
واقعی خود بهره مند شوند. این در حالی است که هرچه 
از عمر دولت می گذرد مردم نه تنها تحقق مطالبات و 
حقوق خود را در هاله ای از ابهام می بینند؛ بلکه تمام 
امید خود را به حل مشکلات معیشتی دوخته اند با توجه 
به عملکردها چیز بیشتری از دولت طلب نمی کنند. 
لذا می توان اذعان داشت که برخی وعده های رئیس 
جمهور فعلا و تا گذر از شرایط موجود به وضع مطلوب 
امکان تحقق ندارد. وعده هایی مثل سامان دادن اقتصاد، 

فرهنگ، مسائل اجتماعی و حقوق مردم. قدر مسلم امروز 
تحریم بر کشور سایه انداخته و همه شئون کشور را تحت 
الشعاع خود قرار داده است. لذا بدون حل و فصل مساله 
برجام و برداشتن تحریم ها نمی توان در مورد مسائلی 
چون حل مشکلات اقتصادی و اجتماعی  صحبت کرد. 
چراکه تحریم خواه ناخواه در همه حوزه ها تاثیرگذار 
بوده است. البته برخی مسائل نیز در حوزه های مدیریت 
داخلی نهفته است. مثلا رئیس جمهور وعده داده بود 
که برای اجماع سازی و حل مشکلات کشور  استفاده 
از همه ظرفیت های کشور و نیرو های کارآمد استفاده 
کند اما شاهدیم که بیش از کارآمدی امروز انتصابات 
به سمت و سوی دیگری کشیده شده است. هر چند که 
نارضایتی  های اقتصادی رنگ و بوی اجتماعی هم گرفته 
و از اعتراضات به آب در خوزستان و سیستان و بلوچستان 
امروز به اصفهان هم کشیده شده که خود بحث مفصلی 
است و دولت به طور جداگانه به این مطالبه به حق مردم 

رسیدگی کند.
  دولت به فکر کشور باشد

یک چهره سیاسی در خصوص وعده های دولت و 
میزان تحقق آنها اظهار داشت: مسائل کشور آنقدر بزرگ 
شده به این سادگی ها قابل حل و فصل نیست. اکنون 
کاری که باید دولت انجام دهد اینکه باید مسائل خاک، 
آب و مسائل سرزمینی کشور را حل  کند. معتقدم فعلا 
باید بسیاری از طرح های عمرانی متوقف شود و اگر پولی 
وجود دارد صرف معضل آب و خاک کشور شود. دیروز  
خوزستان، امروز اصفهان حتما فردا هم یزد، لرستان و... 
است. سید مصطفی هاشمی طبا به »آرمان ملی« گفت: 
دولت باید از وعده های خود صرف نظر کند و مردم نیز به 
این وعده ها دل نبندند. اشکال کار اینجاست که در هیچ 
دولتی به طبقه محروم رسیدگی نمی کنند و به همه یارانه 
می دهند. متاسفانه ثروت کشور همین طور از بین می رود 
و اصراف منابع نیز جزئی از اصول زندگی جامعه شده که 
اینگونه راه به جایی نخواهد برد. معاون رئیس جمهور 
در دولت های سازندگی و اصلاحات بیان کرد: باید به 
فکرحفظ و نجات کشور باشیم، چراکه هرچیزی که کشور 
را نجات دهد به نفع مردم است. وگرنه پول دادن صرف 

مثل یارانه به نفع مردم نیست.

 صادق زیباکلام
 استاد دانشگاه

یـــادداشت

ویــــژه

وضعیت منطقه خاورمیانه و به تبع آن کشورهای اسلامی با 
توجه به پیشروی نیروهای دولت مرکزی یمن و تثبیت وضعیت 
سوریه چشم انداز جدیدی را ترسیم می کند. به نظر می رسد 
اتفاقاتی که با پیشروی های یمن، آن هم به سرعت مناسب در حال 
رخداد است، اساسا آمریکا، عربستان و همراهانی مانند امارات و 
ترکیه را به چالش کشانده است. آنانی که در گاه و بیگاه ها هم به 
طور استراتژیک و هم با برنامه ریزی های عملیاتی تلاش کردند که 
در شامات از یکسو و در یمن از سوی دیگر حلقه پیوسته و محاصره 
را چنان متصل کنند که بتوانند نشانه های دور و نزدیک در سرزمین 
اسلامی را رقم بزنند. واقعیت این است که تثبیت وضعیت سوریه 
روندی را رقم زده که مخالفین دیروز اینک در حال بازگشت به 
سوی سوریه ای مستقر و باثبات هستند. همچنین و بیشتر از 
سوریه وضعیت پیشروی های سریع مقاومت یمنی در محارب 
پایه های استراتژیک آمریکا، عربستان، امارات را به شدت سست 
کرده است. اگرچه همچنان عربستان با هماهنگی و هدایت آمریکا 
و مداخله اطلاعاتی و عملیاتی اسرائیل به دنبال اقدامات سرکوب 
گرایانه و سلطه گری در یمن است اما به شدت در حال رایزنی های 
سیاسی است تا بتواند از پیشروی های یمن بکاهد. این اتفاقات بیان 
کننده یک اصل قابل توجه است و آن اینکه افزایش قدرت ملت ها 
خصوصا مسلمانان می تواند علاوه بر پیوستگی بیشتر همبستگی 
مفهومی و معنایی را رقم زند. شکی نیست قدرت گرفتن دولت های 
مرکزی سوریه و یمن همچنین تثبیت گروه های مقاومت در لبنان، 
فلسطین و نیز جهت تحولی در افغانستان مرتبط و متاثر از افزایش 
قدرت حاکمیت در ایران است که جنبه های مختلف تحولات بین 
الملل را تحت تاثیر قرار داده است. در همین راستا همچنین افزایش 
قدرت فلسطین موجب کاهش قدرت اسرائیل، افزایش قدرت یمن 
موجب کاهش قدرت سلطه گری و عناد عربستان، افزایش قدرت 
سوریه موجب کاهش قدرت آمریکا، امارات، عربستان و ترکیه 
خواهد بود. همه این کشورها قدرت هایی هستند که در یک هژمونی 
سعی در ترسیم معماری جدیدی در ژئوپلیتیک منطقه داشته اند. 
ادعاهای اخیر ترکیه و برخی مداخلات دیگر منطقه مشترک ترکیه 
و ایران مثل آذربایجان و برخی از کنش ها و واکنش ها، زورهای 
آخری هستند که در پی افزایش اقتدار جمهوری اسلامی ایران 
زده خواهد شد. این اقتدارها که به هم پیوسته و با هم همبستگی 
دارند علاوه بر ترسیم منطقه بزرگ اسلامی می تواند ضامن مدل 
حکومتی که در آن پویایی اقتصاد، فرهنگ و سیاست به اعمال الگو 
قابل ارائه در جهان و بستر حکومت اسلامی باشد را متصور است. 
نتیجه ای که مشخصا نیازمند عمل هوشمندانه در عرصه سیاست 

خارجی و بین الملل است.

بر اساس تصاویر منتشر شده از جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، 
کمال حیدری بعنوان سخنگوی این ستاد منصوب شده است.دهم 
مهرماه ۱400 بود که بهرام عین ا...ی وزیر بهداشت، کمال حیدری 
دانشیار دانشگاه علوم پزشکی اصفهان را به عنوان معاون بهداشت 
وزارت بهداشت، جایگزین علیرضا رئیسی کرد.براساس تصاویر موجود 
در سایت ریاست جمهوری، علیرضا رئیسی که در دولت دوازدهم و 
به دنبال تشکیل ستاد ملی مقابله با کرونا، به عنوان سخنگوی این 
ستاد منصوب شده بود،از تاریخ ذکرشده در جلسات ستاد ملی مقابله 
با کرونا حضور نداشته است.در همین خصوص اما امروز تصاویری از 
حضور معاون بهداشت وزارت بهداشت در جلسه ستاد ملی مقابله با 
کرونا منتشر شده که گویای این است که کمال حیدری به عنوان 

سخنگوی این ستاد منصوب شده و در جلسات شرکت می کند.

تاثیرپذیری منطقه از افزایش قدرت ایران

نگوی ستاد ملی مقابله با کرونا تغییر کرد؟

  »آرمان ملی« وعده  های رئیس جمهور و میزان تحقق این وعده ها را بررسی می کند: 

تغییــــــربهنفعمردمرقممیخورد؟
  سید مصطفی هاشمی طبا در گفت و گو با»آرمان ملی«: پول دادن دولت صرفا کمک به مردم نیست

پرونده از قوه قضائیه به هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان ارجاع داده شد

سرنوشت شکایت جهانگیری از یک نماینده!
آرمان ملی – یاسمین طالقانی: ظاهرا قرار 
نیست به شکایت دولتمردان دوازدهم از اتهام 
زنندگان رسیدگی فوری شود و شاید به همین 
دلیل است که دلواپسان و مخالفان روحانی، 
هنوز و پس از گذشت چند ماه از پایان کار دولت 
دوازدهم کماکان وزرا و معاونان دولت قبل را 
مورد هجمه قرار می دهند. یکی از شکایت های 
اسحاق  شکایت  به  دوازدهم  دولتمردان 
جهانگیری معاون اول آن دولت از علیرضا بیگی 
نماینده مجلس بازمی گردد که هنوز مورد 
رسیدگی قرار نگرفته است. ۱۷ شهریور احمد 
علیرضابیگی نماینده تبریز در مجلس خبر 
داده بود  که »اسحاق جهانگیری به دلیل آنچه 
که آن را اتهام فساد و مافیا از سوی بنده به خود 
عنوان کرده از من شکایت کرده است. وی افزود: 
»دادگاه، پرونده این شکایت را به هیات نظارت بر 
رفتار نمایندگان ارجاع داده تا هیات بررسی های 
لازم را در این زمینه انجام داده و گزارش خود را 
در این باره به دادگاه ارسال کند« دیروز نماینده 
تبریز در مجلس شورای اسلامی در با اشاره 
به شکایت جهانگیری معاون اول روحانی از 
وی بابت اظهاراتش پیرامون فساد در ماجرای 
خصوصی سازی و ایراد افترا و تشویش اذهان 
عمومی گفت: این پرونده از طریق قوه قضائیه 
به هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان ارجاع داده 
شد. احمد علیرضابیگی ادامه داد: هیأت نظارت 
بر رفتار نمایندگان پرونده را بررسی و اظهارات 
بنده را مطابق با رفتار نمایندگی و از مصادیق 
ایفای وظایف نمایندگی تشخیص داد. عضو 
هیأت تحقیق و تفحص از سازمان خصوصی 

سازی گفت: طبق تبصره 3 ماده ۲ شرح وظایف 
و اختیارات هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان 
درچنین مواردی که از عملکرد نماینده شکایت 
می شود و این شکایت وارد دانسته نمی شود، 
نماینده حق دارد از واردکننده اتهامات به جهت 
نسبت های ناروایی که داده شده، در مراجع 
قضایی طرح شکایت کند. بنده مصمم هستم 
از جهانگیری معاون اول دولت روحانی به دلیل 
تهمت و افترا شکایت کنم. علیرضابیگی اظهار 
داشت: این حکم نشان می دهد تمام اظهارات 
بنده در مورد اقدامات خلاف قانون معاون اول 
روحانی دارای اصالت بوده است. عضو هیأت 
تحقیق و تفحص از سازمان خصوصی سازی 
گفت: ملت ایران منتظر هستند که مدعی العموم 
به پرونده جهانگیری در ماجرای خصوصی سازی 

ایران ایرتور و کشت و صنعت مغان ورود کند. 
 نماینده دلواپس چه گفته بود؟

ماجرا از ۱۲ اردیبهشت آغاز شد که اسحاق 
جهانگیری در کلاب هاوس گفت:» هیچ راهی 
جز رای دادن برای اصلاح امور نداریم؛ اگر راه 
دیگر داشتیم که از طریق آن بتوانیم اصلاحات 
کنیم و شهر را حفظ کنیم و شهر را به مافیا 
واگذار نکنیم، خب کار دیگری می کردیم.« 
۱3 اردیبهشت سال جاری بود که احمد 
علیرضابیگی گفت: پس از انتخابات دولت های 
یازدهم و دوازدهم شهر به دست مافیا افتاد و 8 
سال است که شهر توسط مافیا اداره شد. مافیای 
جهانگیری و پوری حسینی شرکت های مهم و 
کلیدی اقتصادی را به مافیای خود واگذار کرده 
و بیت المال را با خسارت محض مواجه کردند. 

نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: بی شرمی مافیای اقتصادی دولت 
در واگذاری های غیرقانونی به حدی بود که 
به رغم ارائه مدارک متقن، شخص جهانگیری 
در پرونده واگذاری ها ورود کرده و مانع از ارجاع 
پرونده ها به هیأت داوری می شد. وی افزود: 
یک شگرد این مافیا این است که دستگاهی 
را به عنوان کاتالیزور معرفی می کردند و از 
این دستگاه وکالت گرفته و خودشان مال 
بیت المال را به فرد دیگری واگذار می کردند. 
این شگرد مافیایی در پرونده واگذاری ایران 
ایرتور و ماشین سازی تبریز به کار گرفته 
شد. عضو هیأت تحقیق و تفحص از سازمان 
خصوصی سازی گفت: در تخلفات واگذاری 
کشت و صنعت مغان و ایران ایرتور کاملا رد 
پای مافیای جهانگیری پیدا بود و معاون اول 
رئیس جمهور تلاش زیادی برای جلوگیری 
از ابطال این واگذاری کرد. وی ادامه داد: در 
ماجرای واگذاری کشت و صنعت مغان، ژائله 
)مالک کشت و صنعت مغان بعد از واگذاری 
غیرقانونی( با لابی با معاون اول رئیس جمهور 
تلاش داشت تا تصمیم هیأت واگذاری مبنی بر 
درخواست بطلان معامله را متوقف کرده و عملا 
سناریویی را به جریان بیاندازند تا با گذشت 
زمان این معامله نهایی شود. علیرضابیگی 
اظهار داشت: تلاش زیادی برای شکست این 
مافیا در پرونده واگذاری های غیر قانونی و نجات 
بیت المال انجام دادیم و با همکاری قوه قضائیه 
توانستیم، پوری حسینی رئیس سابق سازمان 

خصوصی سازی را محاکمه کنیم.

دکتر محمودرضا امینی 
تحلیلگر مسائل سیاسی

محسن کوهکـــن، نــــماینده ادوار مجلس 
در پاسخ به سوالی درباره اینکه در آمریکا 
رؤسای جمهور قبلی اولین نســـخه خاطرات 
خود را به رئیس جمهور مستقر می دهد تا او را از 
تجربیات خــود مطلع کنند. در ایران با وضعیتی 
که رؤسای  جمهور مــا دچار شدند مثلًا آقای 
احمدی نژاد یـا خاتمی و حتی حسن روحانی 
که هنوز هم عـده ای به دنبال محاکمه او هستند 
این امکان پذیر است؟یا مثلًا آیت ا... هاشمی فوت 
شدند ولی حملات به ایشان تمام شدنی نیست، 
گفت: یکی از اشتباهات ما این است که زمانی که 
در کلان درباره یک مسئله مهم و درست صحبت 
می کنیم، یک بــــاره به سراغ مصادیق می رویم. 
شما در سؤال قبل به مورد خوبی اشاره کردید 
ولی مگر بحث ما آقای احمدی نژاد بود یا فرضاً 
کسی می خواهد به او مسئولیت بدهد؟وی ادامه 
داد: یا می خواهیم او را روی سر خود قرار داده و 
حلواحلوا کنیم؟؛ من می گویم اگر یک جمعی دور 
هم نشسته و لباس جناحی را از تن دربیاورند و 

بگویند اصل برای ما نظام و مردم هستند؛ صدتا 
بد و بیراه به آن هم بگویند نباید توجهی کنند. 
خاطرات را نوشته و تجارب خود را در اختیار 
دیگران قرار می دهند. وی گفت: در موضوع 
حمله به خاطرات آقای هاشمی از یک دید دیگر 
به آن نگاه کنیم. بگذارید حمله کنند، نقد کنند و 
آیت ا... هاشمی نیز که معصوم نبودند. ایشان هم 
ممکن الخطا بودند و احتمالاً در همین خاطرات 
نیز مطلبی را اشتباه نوشته باشند که شما یا من 
آن را قبول نداشته باشیم. نمی توان یک کتابی را 
که ده تا اشتباه در آن وجود دارد، به دیوار زد یا 
اگر پنج جمله از آن را می پسندیم بگویم که صفر 
تا صد این کتاب ایراد ندارد. این نماینده سابق 
مجلس با بیان اینکه نوع نگاه و تحلیل درست 
از این ظرفیت را باید سنجید، گفت: من معتقد 
هستم که اگر عده ایی آمدند و از آقای روحانی 
شکایت کردند، نباید موضع گرفت و باید به آن 
رسیدگی شود. حتماً این رسیدگی باید براساس 
قانون بوده و نتیجه آن اعلام شود. این رسیدگی به 

صورت شفاف بررسی شود و آقای روحانی یا تبرئه 
می شوند و اگر در بخشی مجرم باشد مجازات 
می شود. آقایان روحانی، رئیسی، احمدی نژاد و 
لاریجانی برای ما در نظام اصل نیستند. کوهکن 
ادامه داد:این افراد در زمانی انتخاب شده، خدمت 
کردند و ما می خواهیم با توجه به عملکرد این 
افراد به یک خروجی تجربه و شیوه درست 
مدیریت برسیم. در اواخر دولت آقای روحانی 
یک فردی از من پرسید که یک رئیس  جمهور 
خوب چگونه است؟گفتم شما از آقای هاشمی 
گرفته تا آقای روحانی محاسن و معایب آنان را 
بنویسید، سپس کسی را پیدا کردید که معایب 
هیچ کدام از این افراد را نداشت،حاصل جمع 
محاسن رؤسای جمهور قبل را نیز داشت، او یک 
نیروی درجه یک و ناب است. وی افزود: بنابراین، 
از پوسته مریدپروری و رؤسای قبلی باید خارج 
شویم؛ حتی اگر احمدی نژاد و روحانی را محاکمه 
کردند، برای متنبه شدن دیگران است که آنان 

دیگر راه رؤسای جمهور

محسن کوهکن، نماینده ادوار مجلس: 

محاکمه احمدی نژاد برای متنبه شدن دیگران است


